

9 December 2022

**GREENPEACE MENUNTUT MENTERI ALAM SEKITAR BARU MENUNAIKAN JANJI  
UTAMAKAN TIGA AKTA UNTUK MENANGANI PERUBAHAN IKLIM DI MALAYSIA**

**Kuala Lumpur, Malaysia** - Greenpeace Malaysia menghantar surat kepada Menteri Sumber Asli, Alam Sekitar dan Perubahan Iklim yang baru, Nik Nazmi Nik Ahmad, menggesa untuk mengutamakan pendekatan yang menyeluruh dan bersepadu untuk menangani perubahan iklim melalui mitigasi dan adaptasi, dengan penggabungan tiga Akta iaitu; Akta Perubahan Iklim, Pencemaran Jerebu Merentasi Sempadan atau Akta Udara Bersih dan semakan Akta Kualiti Alam Sekitar 1974.

Gesaan ini dibuat sebagai susulan kepada tuntutan pra-pilihan raya agar rakyat dan wakil rakyat Malaysia [#Undiiklim](#) dengan meletakkan isu perubahan iklim di hadapan. Rancangan oleh kerajaan baru yang dirangka dalam 150 hari pertama adalah penting dan menjadi asas bagi hala tuju dan haluan yang akan diambil. Serta mendedahkan potensi kesan positif atau negatifnya kepada sesebuah negara.

**Dalam [artikel 2019](#) yang ditulis oleh Menteri Alam Sekitar semasa, beliau menyebut bahawa:**

"Terdapat banyak cadangan tentang bagaimana rakyat Malaysia biasa boleh melakukan bahagian mereka untuk mengurangkan perubahan iklim...Tetapi akhirnya, apa yang diperlukan ialah kerajaan memimpin dengan dasar dan tindakan mereka."

Oleh itu, semasa Menteri Nik Nazmi Nik Ahmad melangkah ke dalam peranan barunya, kami meminta beliau memenuhi janjinya dengan menerajui perubahan yang memberi kesan dalam dasar dan tindakan kerajaan, dimulai dengan tiga Akta.

**(1) Akta Perubahan Iklim**

Agenda perubahan iklim kita berpecah-belah dan tadbir urus alam sekitar telah dibahagikan kepada kementerian yang berbeza. Contohnya, dalam Bajet 2023 baru-baru ini, pengangkutan awam, kenderaan elektrik dan pengurangan karbon telah diletakkan dalam bahagian bajet yang berbeza. Walau bagaimanapun, kita memerlukan strategi jangka panjang untuk pengurangan karbon, mitigasi dan adaptasi iklim. Walaupun kerajaan mempunyai Bahagian Perubahan Iklim serta Pusat Teknologi Hijau dan Perubahan Iklim Malaysia, ia melaksanakan fungsi berkaitan perubahan iklim tanpa perundangan. Kita memerlukan rangka kerja perundangan di bawah Akta Perubahan Iklim untuk seorang menteri bertanggungjawab bagi kedua-dua isu hijau (berkaitan biodiversiti seperti perhutanan) dan isu perang (mengenai kesihatan manusia seperti pencemaran udara) serta isu perubahan iklim seperti hutan, air, pertanian, hakisan pantai, cukai karbon, dan tenaga boleh diperbaharui.

**(2) Akta Pencemaran Jerebu Rentas Sempadan atau Akta Udara Bersih**

Antara tahun 2018-2019, Kerajaan Pakatan Harapan telah merangka Akta Pencemaran Jerebu Rentas Sempadan tetapi Kerajaan Perikatan Nasional dan Barisan Nasional telah memutuskan untuk menangguhkan pembentangan Akta Pencemaran Jerebu Rentas Sempadan dan terus menggunakan taktik diplomasi. Bagaimanapun, diplomasi sahaja tidak dapat menyelesaikan masalah. Lagipun, terlalu banyak diplomasi dan terlalu sedikit tindakan telah bertanggungjawab terhadap masalah jerebu yang berulang. Tambahan pula, kerajaan kita perlu meletakkan tanggungjawab ke atas syarikat milik Malaysia. NGO di Malaysia termasuk Greenpeace telah memfailkan aduan pencemaran udara kepada Suruhanjaya Hak Asasi Manusia Malaysia (SUHAKAM) untuk menyerlahkan jurang utama dalam pelaksanaan perundangan kita, termasuk piawaian kualiti udara yang tidak selaras dengan panduan global daripada Pertubuhan Kesihatan Sedunia.

Mengenai Akta Jerebu Rentas Sempadan, kerajaan Malaysia boleh menambah baik usaha Singapura dan mengatasi kelemahan diplomatik. Kami menghormati kedaulatan negeri dan prinsip tidak campur tangan, tetapi kita mesti menangani dan meletakkan tanggungjawab ke atas syarikat milik Malaysia dalam membiayai dan menyumbang kepada kebakaran hutan dan aktiviti penyaliran gambut di Indonesia yang membawa kepada jerebu rentas sempadan. Selain itu, kita memerlukan instrumen undang-undang yang disediakan oleh ASEAN untuk menyerlahkan isu ini dan meminta syarikat Malaysia untuk bertanggungjawab.

Mengenai piawaian pencemaran udara, kita perlu menyelaraskan kualiti udara kebangsaan dengan piawaian antarabangsa dan garis panduan WHO 2021 yang disyorkan.

### **(3) Semakan Akta Kualiti Alam Sekitar (EQA) 1974**

Jabatan Alam Sekitar telah menyemak semula penalti ke atas pencemar dalam EQA pada Oktober 2022. Bagaimanapun, kerajaan perlu memasukkan pindaan ke atas piawaian pencegahan, pemantauan dan penguatkuasaan pencemaran alam sekitar; mengukuhkan garis panduan Penilaian Impak Alam Sekitar (PIAS) untuk menegakkan kesaksamaan, ketelusan dan penyertaan awam; dan memasukkan konsep ekonomi pekeliling holistik terutamanya untuk sisa terjadual.

Mengenai garis panduan PIAS, amalan semasa yang melibatkan pemaju swasta yang membayar sendiri perunding untuk menjalankan PIAS bagi projek mereka dan menghasilkan laporan penilaian mereka, hampir semua laporan PIAS tersebut menguntungkan pemaju yang membayarnya. Oleh itu, adalah penting bahawa JAS, bukan pemaju, menjadi pihak yang membayar mereka (perunding) yang menyediakan PIAS. Dalam PIAS, adalah penting untuk mengukuhkan keperluan undang-undang dan tadbir urus yang baik dalam proses, meningkatkan ketelusan, menjadikannya mudah diakses oleh orang ramai, NGO alam sekitar, kumpulan berkepentingan dan wakil rakyat, mengubah kaedah paparan awam untuk meningkatkan penglibatan awam dan penglibatan pihak berkepentingan. Kapasiti penguatkuasaan juga harus diperkukuh.

Mengenai konsep ekonomi pekeliling, peruntukan perlu disertakan untuk membolehkan kawalan pencemaran dan pengurangan sisa melalui pemulihan sumber. Sebagai contoh, pemulihan biogas daripada sisa ternakan dan sistem pengumpulan wajib sisa elektronik perlu diperkenalkan dan dikawal selia. Sebaliknya, dari segi pembebasan dan pelepasan bahan kimia toksik, kita memerlukan peruntukan atau perundangan baru untuk

mentadbir urus kimia supaya kerajaan boleh menguruskan pangkalan data bahan kimia dan bahan toksik dari perspektif keseluruhan kitaran hayat.

### **Hubungan Media**

Thing Siew Shuen, Senior Programme Manager, Greenpeace Malaysia:  
thing.siew.shuen@greenpeace.org, +6012-3681209

Yvonne Nathan, Digital and Media Campaigner, Greenpeace Malaysia:  
yvonne.nathan@greenpeace.org, +6017 662 8306